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§ 1 
Fastställa dagordning och dagordning samt utse 
protokollsjusterare  
  
Anmäldes att protokoll från stadsdelsnämndens sammanträde 
den 13 juni 2024 hade justerats den 14 juni 2024. Ordföranden 
tillkännagav att protokoll från dagens sammanträde skulle justeras 
den 30 augusti 2024. Charlotta Schenholm utsågs att 
jämte ordförande justera protokollet. 
  
Den öppna delen av sammanträdet inleddes med en presentation om 
biologisk mångfald. Gunilla Hjorth vid miljöförvaltningen svarade 
för presentationen. Därefter hölls en öppen frågestund då besökare 
hade möjlighet att ställa frågor och framföra synpunkter till 
stadsdelsnämnden. 
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§ 6 
Anmälan av medborgarförslag  

Beslut  
  
1. Medborgarförslag om bullerskydd 
 
Dnr KUNG 2024/292 
 
Beslut: Medborgarförslaget överlämnades till avdelningen för 
stadsutveckling för beredning. 
 
 
  
2. Medborgarförslag om sommar-kit 
 
Dnr KUNG 2024/295 
 
Beslut: Medborgarförslaget överlämnades till 
stadsdelsförvaltningen för beredning. 
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§ 7 
Svar på medborgarförslag om oljebaserade material  
KUNG 2024/191 
 

Beslut  
  
Medborgarförslaget besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/191-2 Svar på medborgarförslag om 
oljebaserade material 

 KUNG 2024/191-1.1 Medborgarförslag om oljebaserade 
material för publicering 
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§ 8 
Svar på medborgarförslag om slutna papperskorgar  
KUNG 2024/210 
 

Beslut  
  
Medborgarförslaget besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
  

Särskilt uttalande 
  
Henrik Sjölander m.fl. (M) och Charlotta Schenholm (L) lämnade 
ett gemensamt uttalande från Moderaterna och Liberalerna. 
Benjamin Jiang (KD) instämde i uttalandet i form av 
ersättaryttrande: 
 
  
Vi delar förslagsställarens uppfattning att de öppna papperskorgar 
som finns på flera ställen inom stadsdelen utgör ett problem i och 
med att fåglar och andra djur river ut skräpet så att det sprids till 
omgivningen. Särskilt tydligt blir detta i våra populära parker och 
längs strandpromenaderna där det vistas mycket folk, särskilt 
sommartid. 
  
Det är positivt att förvaltningen arbetar med att byta ut de öppna 
papperskorgarna till slutna, komprimerade korgar. Vi delar 
förvaltningen prioritering att vattennära platser är särskilt 
prioriterade för detta såsom längs Kungsholms strandstig och 
strandpromenaden från Tranebergsbron mot Kristinebergs strand 
där många människor passerar och vistas sommartid vid fint väder. 
  
Det finns dock möjlighet att åtminstone stävja nedskräpning från 
fulla papperskorgar orsakad av fåglar och andra djur. Det är framför 
allt efter skymning och nattetid som djur besöker de fulla 
papperskorgarna för att söka efter föda. Idag sker tömning av 
papperskorgarna främst dagtid och även tidigt på morgonen. Vid 
denna tidpunkt har dock djuren redan rivit ut skräp från de fulla 
papperskorgarna. Om tömning skulle ske kvällstid istället för först 
tidigt på morgonen så skulle nedskräpning orsakad av djur runt de 
öppna papperskorgarna minska. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/210-3 Svar på medborgarförslag om slutna 
papperskorgar 

 KUNG 2024/210-1.1 Medborgarförlag om slutna 
papperskorgar för publicering 
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§ 9 
Överenskommelse om idéburet offentligt partnerskap 
(IOP)  
KUNG 2024/368 
 

Beslut  
  
1.     Stadsdelsnämnden godkänner IOP-överenskommelsen med 
Kungsholmens föreningsråd. 
  
2.     Stadsdelsnämnden ger stadsdelsdirektören i uppdrag att ingå 
överenskommelsen. 
  
3.     Stadsdelsdirektören ges i uppdrag att fatta de beslut som krävs 
för att överenskommelsen ska fylla sitt syfte. 
  
 
  
  

Förslag till beslut 
  
Ordförande Mårten Risdal m.fl. (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  
Henrik Sjölander m.fl. (M) föreslog att nämnden skulle besluta 
enligt ett förslag från Moderaterna. 
  

Beslutsgång 
  
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
hade beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
  
Henrik Sjölander m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet med 
hänvisning till sitt förslag: 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut 
2. Att förvaltningen återkommer med en uppdaterad 

Överenskommelse om ett Idéburet Offentligt Partnerskap 
(IOP) mellan Kungsholmens föreningsråd och 
Kungsholmens stadsdelsnämnd där skrivningen ”Vid behov 
och efter beslut i styrgruppen får medel också användas för 
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att täcka kostnader för lokaler som inte bestrids genom 
hyresintäkter eller bidrag från kulturförvaltningen” utgår. 

3. Att därutöver godkänna 
  
Det är glädjande att Kungsholmens föreningsråd nu har hittat 
lokaler för sin verksamhet efter flera års letande. Vi kan i ärendet 
läsa att föreningsrådet har beviljats stöd från Kulturnämnden för 
lokalkostnader. Vi anser att stöd till lokalförvaltande organisationer, 
likt föreningsrådet, ska ansökas hos och beviljas av Kulturnämnden 
för att säkerställa en likvärdig bedömning och hantering av 
lokalstöd till föreningar inom staden. Vi förutsätter dock även att 
det sker en grad av självfinansiering från föreningsrådet till 
lokalkostnaderna. 
  
Vi anser att det bidrag som stadsdelsnämnden bidrar med i 
överenskommelsen om ett idéburet offentligt partnerskap (IOP) ska 
skapa ett mervärde och allmännytta för boende inom stadsdelen och 
ett komplement till nämndens egna välfärdsverksamheter. Vi anser 
således att skrivningen att ”Vid behov och efter beslut i styrgruppen 
får medel också användas för att täcka kostnader för lokaler som 
inte bestrids genom hyresintäkter eller bidrag från 
kulturförvaltningen” ska utgå från överenskommelsen. 
  
Vi förutsätter att inga merkostnader såsom för inhyrning eller 
korttidsanvändning åläggs stadsdelsnämnden via 
överenskommelsen.  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/368-1 Överenskommelse om Idéburet 
Offentligt Partnerskap (IOP) 

 1696993 Bilaga 1 Överenskommelse om ett Idéburet 
Offentligt Partnerskap 

 1696994 Bilaga 2 Riktlinjer för IOP  
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§ 10 
Månadsrapport juli 2024  
KUNG 2024/8 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden godkänner månadsrapport juli 2024. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/8-12 Månadsrapport juli 
 KUNG 2024/8-13 Bilaga 1 Sjukfrånvaro juni 2024 
 KUNG 2024/8-14 Bilaga 2 Verksamhetsvolymer och 

statistik juli 2024 
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§ 11 
Rättegångsfullmakt för stadsledningskontorets juridiska 
avdelning  
KUNG 2024/286 
 

Beslut  
  
Kungsholmens stadsdelsnämnd ger fullmakt för stadsjurist Sidrah 
Schaider samt vice stadsjuristerna Hans Altsjö och Kristina 
Söderberg att var för sig företräda Stockholms kommun inom 
nämndens förvaltningsområde. Med undantag för rätt att motta 
delgivning av stämningar äger ombud den behörighet som anges i 
rättegångsbalken 12 kap. 14 § första stycket. Ombud äger dessutom 
att på nämndens vägnar uppbära, motta och kvittera nämndens 
tillkommande medel och handlingar, att förordna annan i sitt ställe 
samt i övrigt vid alla de tillfällen, då Stockholms kommuns rätt 
inom nämndens förvaltningsområde kan vara ifråga, densamma 
iaktta och bevaka. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/286-1 Rättegångsfullmakt för 
stadsledningskontorets juridiska avdelning 
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§ 12 
Svar på skrivelse om beroendeakuten vid Sankt Görans 
sjukhus  
KUNG 2024/162 
 

Beslut  
  
Skrivelsen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
  

Särskilt uttalande 
  
Henrik Sjölander m.fl. (M) och Charlotta Schenholm (L) lämnade 
ett gemensamt uttalande från Moderaterna och Liberalerna. 
Benjamin Jiang (KD) instämde i uttalandet i form av 
ersättaryttrande. 
  
Den 1 januari 2025 planeras flytten av Prima Maria beroendeakut 
till beroendeakuten vid Sankt Göran. Detta sker i ett område som 
klassas som öppen drogscen och där det idag finns flera 
verksamheter riktade mot socialt utsatta grupper såsom 
beroendeakut, beroendecentrum, psykiatrisk akutmottagning, 
metadonsektionen, samt daglig verksamhet och akutboende för 
personer i hemlöshet. Detta innebär att människor som redan är i en 
mycket utsatt situation, såsom på den tuffa resan bort från ett 
drogberoende eller i en situation utan boende och arbete, riskerar att 
utsättas för en öppen drogförsäljning när de besöker de olika 
verksamheter som finns i detta område. 
  
Kommunpolisen befarar att narkotikaförsäljningen i Sankt 
Göransområdet kommer att öka i samband med flytten av 
beroendeakuten till Sankt Göran. I svaret till skrivelsen kan vi läsa 
att förvaltningen delar vår och kommunpolisens bedömning att 
flytten till Sankt Göran kan medföra konsekvenser och leda till en 
negativ påverkan i området. Det är därför positivt att förvaltningen 
har tagit initiativ till en ny samverkansgrupp tillsammans med 
kommunpolis och beroendeakuten. Förvaltningen skriver vidare att 
detta område är prioriterat av patrullerande polis likväl som 
ordningsvakter. 
  
Tyvärr har majoriteten monterat ned det lokala trygghetsarbetet som 
skulle behövas i detta område. Även om förvaltningen skriver att 
området är prioriterat för ordningsvakter så kan vi konstatera att 
besök från ordningsvakter inom stadsdelen har minskat med 67 
procent mellan 2022 och 2023. Två av tre ordningsvakter har 
sparkats av majoriteten och man har gjort sig av med fyra av fem 
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väktarpatruller. Dessa ordningsvakter skulle ha behövts nu i 
området för att motarbeta drogförsäljningen och öka tryggheten i 
området för både boende och de brukare som besöker 
verksamheterna som ligger där. 
  
Det är beklagligt att majoriteten inte ens kan lyssna på professionen 
som inser betydelsen av ordningsvakternas arbete såsom framgår till 
exempel i Polisregion Stockholm remissvar på Stockholm stads 
säkerhetsprogram: 
  
Polisregion Stockholm ser sammanfattningsvis att säkerhets- och 
trygghetsprogrammen bör adressera vikten av de mobila 
ordningsvakterna då de tillför värden i form av faktiskt säkerhet, 
upplevd trygghet och ökat förtroende bland befolkningen i 
Stockholms stad. 
  
Det bistånd som ordningsvakterna lämnar Polismyndigheten gör 
också att vi kan göra ett bra arbete ute i lokalsamhället och 
tillsammans täcka in många områden för att öka säkerhet och skapa 
trygghet. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/162-2 Svar på skrivelse om beroendeakuten vid 
Sankt Göran 

 KUNG 2024/162-1 Skrivelse om beroendeakuten vid Sankt 
Göran 
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§ 13 
Svar på skrivelse om fler parkeringsplatser på 
Kungsholmen och Essingeöarna  
KUNG 2024/112 
 

Beslut  
  
Skrivelsen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/112-2 Svar på skrivelse om fler 
parkeringsplatser 

 KUNG 2024/112-1 Skrivelse om fler parkeringsplatser på 
Kungsholmen och Essingeöarna 
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§ 14 
Svar på skrivelse om drogkontroller av anställda  
KUNG 2024/161 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på skrivelsen. 
 
  

Särskilt uttalande 
  
Charlotta Schenholm (L) och Henrik Sjölander m.fl. (M) lämnade 
ett gemensamt uttalande från Liberalerna och Moderaterna. 
Benjamin Jiang (KD) instämde i uttalandet i form av 
ersättaryttrande. 
  
Vi tackar för förvaltningens svar på vår skrivelse men vi tycker inte 
att vi får svar fullt ut på fråga 3 som handlar om att analysera risker 
för droganvändning och fråga 4 som handlar om hur man arbetar för 
att upptäcka missbruk.  I svaret nämns att det krävs ett nära 
ledarskap som reagerar och agerar i enlighet med den policy som 
finns. Frågan som uppstår är om det i nuvarande organisation finns 
förutsättningar för det nära ledarskapet? Svaret på den frågan är inte 
tillräckligt tydligt anser vi. 
  
Det är heller inte tydligt i svaret hur man hanterar ev. misstanke om 
missbruk. Enligt arbetsmiljöverket finns det möjlighet att 
genomföra drogtester om arbetet innebär stora risker för allvarliga 
olycksfall. 
  
Se utdrag från arbetsmiljöverkets hemsida. 
  
När man sedan läser Stockholms stads personalpolicyn från 2019-
12-16 så är det högst oklart hur man säkerställer att personalen inte 
är påverkad av droger eller alkohol eller vad som händer vid ev. 
misstanke om missbruksproblematik. Med tanke på den 
rapportering via media som varit, där personer vittnar om hur de 
använt kokain när de arbetat på förskola och de vattenanalyser som 
gjorts där det framkommer att Kungsholmen har platser med 
mycket droger i vattnet, skulle vi gärna se mer konkreta förslag och 
åtgärder från förvaltningen. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/161-2 Svar på skrivelse om drogkontroller av 
anställda 
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 KUNG 2024/161-1 Skrivelse om drogkontroller anställda 
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§ 15 
Svar på skrivelse om patientsäkerhetsberättelser  
KUNG 2024/160 
 

Beslut  
  
Skrivelsen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/160-2 Svar på skrivelse om 
patientsäkerhetsberättelse 

 KUNG 2024/160-1 Skrivelse om 
patientsa¨kerhetsbera¨ttelser 

 

Sida 17 (45)



 
 

Kungsholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2024 
 

2024-08-29 

§ 16 
Svar på skrivelse om utegym och lekplatser på Lilla 
Essingen  
KUNG 2024/163 
 

Beslut  
  
Skrivelsen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/163-1 Skrivelse om utegym och lekplatser på 
Lilla Essingen 

 KUNG 2024/163-2 Svar på skrivelse om utegym och 
lekplatser på Lilla Essingen 
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§ 17 
Förskola i Stockholm 2023  
KUNG 2024/259 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
  
 
  

Särskilt uttalande 
Charlotta Schenholm (L) och Henrik Sjölander m.fl. (M) lämnade 
följande särskilda uttalande. 
  
Inledning 
Förskolerapporten är ett ypperligt verktyg för att kunna följa upp 
utvecklingen inom stadens förskolor, och arbetet för att stärka 
likvärdigheten och den pedagogiska kvaliteten. Det är ett viktigt 
underlag inför det fortsatta arbetet för förskolan som måste göras. 
Tidigare år har rapporten inkluderat mycket rådata med statistik 
från olika stadsdelar. Det har varit ett viktigt verktyg för 
stadsdelspolitiker. 
  
För rapporten 2023 har förvaltningen övergått till en mer 
analyserande, skriftlig rapport. Vi menar att det är olyckligt och 
försvårar för politikerna i förskolenämnden, stadsdelsnämnderna 
och kommunfullmäktige att bilda sig en egen uppfattning av hur 
situationen är i stadens förskolor. 
  
Systematiskt kvalitetsarbete och nationell måluppfyllelse i 
förskolan 
Att hitta större samsyn i kvalitetsuppföljningen är ett påbörjat större 
förbättrings- och utvecklingsarbete som kan äga rum tack vare att vi 
nu har en förskolenämnd. För framtiden är det viktigt utveckla ett 
mer enhetligt och likvärdigt systematiskt kvalitetsarbete mellan 
stadsdelsnämnderna i staden med tydligare koppling till 
läroplansuppdraget. 
  
Skärmfria miljöer skapar bättre förutsättningar för barn att utveckla 
relationer, koncentrera sig och att lära sig att läsa och skriva. Därför 
vill vi Liberaler att förskolan till största delen ska vara skärmfri för 
barnen, och välkomnar de initiativ regeringen har tagit på dessa 
områden. Världshälsoorganisationen WHO rekommenderar att barn 
under två år inte ska ha någon skärmtid alls, och att den för barn 
upp till fem år ska begränsas till en timme per dag. Vår bild är att 
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många barn i Stockholm når upp en timmesgränsen under sin tid i 
hemmet. Hur dessa barn använder digitala verktyg på förskolan och 
från vilken ålder vet vi tyvärr väldigt lite om. Vi vill därför att en 
sådan redovisning ska ingå i förskolerapporten framöver, och att 
rapporten framöver i högre utsträckning fokuserar på barnens 
utveckling och lärande. 
  
Tillsyn av fristående förskola 
Vi vet från undersökningar att medborgarnas nöjdhet är större bland 
de som valt privata utförare. Bidragande till detta kan vara det goda 
tillsynsarbete staden bedriver på området. I 14 procent av de 
genomförda tillsynerna under 2023 har inga brister identifierats. 
Sett över tid är det en positiv utveckling av andelen förskolor som 
inte uppvisar någon brist vid tillsyn. 
  
Oroande är dock att tillsynen visar att 57 procent av de granskade 
förskolorna 2023 inte till fullo uppfyller läroplanens riktlinjer inom 
området övergång och samverkan. Många förskolor saknar rutiner 
för hur samverkan med förskoleklassen, skolan och fritidshemmet 
ska genomföras. 
  
Under 2022 reviderades för egen regi stadens riktlinjer för 
Övergångar mellan förskola, förskoleklass, skola och fritidshem. 
Det gjordes ett tillägg om att förskola och grundskola ska 
genomföra ett dialogmöte inför skolstart för att beskriva hur arbetet 
med språkutveckling genomförts i förskolan och kommer att 
genomföras i förskoleklassen. Utifrån rapportens resultat är det 
uppenbart att kommunen och skolorna behöver förstärka sin 
information till de fristående förskolorna om de nya riktlinjerna och 
möjligheten till dialogmöte. 
  
Tillgång till förskola och förberedelser för fortsatt utbildning 
  
Insatser för att utveckla förskolans samverkan med socialtjänsten 
och andra myndigheter 
Det är glädjande att samtliga stadsdelsförvaltningar har rutiner för 
hur förskolepersonalen ska uppfylla sin anmälningsskyldighet vid 
oro för att ett barn far illa, men det behövs tydligare arbetssätt 
mellan personal, rektor och andra stödfunktioner gällande när en 
orosanmälan ska upprättas, vem som ska stå på anmälan men också 
hur personal och barn kan skyddas efter en anmälan. Det framgår 
inte i årets redovisning hur orosanmälningar följs upp på 
förskoleenhets- och stadsdelsnämndsnivå. 
  
Det är viktigt att staden fortsätter arbeta med att höja antalet 
orosanmälningar. Andelen orosanmälningar kring barn som far illa 
från förskolan idag är låg och det gäller i hela Sverige. Istället blir 
det i många fall grundskolans lågstadium som gör första 
orosanmälan. Samtidigt vet vi att ju tidigare socialtjänstens insatser 
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sätts in, desto mindre ingripande insats behöver vidtas och desto 
bättre blir den långsiktigt förebyggande effekten. 
  
Internationella studier visar att barns fysiska aggressivitet når sin 
höjdpunkt vid två års ålder. För de flesta barn är detta en normal 
utveckling som sedan avtar, de som fortsätter är en orosindiktator. 
Det är ovanligt att barn efter 6-årsåldern utvecklar allvarligt 
våldsbeteende, efter 10 års ålder är det mycket ovanligt. Sociala 
förmågor i förskoleåldern hänger ihop med hur de presterar i 
skolan, trivsel och risker för nätverkskriminalitet. Detta visar 
återigen hur viktigt det är att så tidigt som möjligt i barnets liv 
komma in med insatser och att förskolan har en särskilt viktig 
funktion för att tidigt uppmärksamma barn som behöver extra stöd. 
  
Vi vill också framhålla vikten av att förskolan har personal som är 
utbildade i att möta och identifiera barn som har en neuropsykiatrisk 
funktionsnedsättning. Idag saknas det likvärdighet över staden och 
det faller ofta på den enskilda vårdnadshavaren att driva på 
förskolan och ta strid för barnets möjlighet att ta del av 
utbildningen. Detta skapar även en ojämlikhet då alla 
vårdnadshavare inte själva har utbildning eller insikten kring att 
uppmärksamma barn med särskilda behov. 
  
Insatser för att få fler barn i förskolan 
Förskolenämnden måste arbeta för att närvaron i förskolan av barn i 
områden där den är låg blir bättre. Här behöver arbetet med att 
utveckla och kvalitetssäkra metoder stärkas. Informationsinsatser 
för ökad närvaro i förskolan består ofta av brevutskick, per e-post 
eller postalt, till identifierade vårdnadshavare. Här är det viktigt att 
förvaltningen arbetar mycket mer med telefonsamtal, personliga 
möten och förtroendeskapande verksamhet för att kunna nå ut till 
familjer som man inte når idag. 
  
Det är glädjande att den totala inskrivningsgraden gått upp sedan 
ifjol, om än med ganska liten uppgång på 0,3 procentenheter. Det är 
viktigt att det analyseras vidare varför inskrivningsgraden i vissa 
stadsdelar gått ner, och vad som varit framgångsrika åtgärder i 
andra stadsdelar samt att det sker ett meningsfullt utbyte kring 
åtgärder mellan stadsdelarna. Liberalerna vill särskilt lyfta vikten av 
att utvärdera introduktionsförskolorna. 
  
Insatser för att stärka barns språkutveckling i svenska och för 
flerspråkighet 
Av 2023 års språkinventering framgår att det fortfarande är stora 
skillnader gällande andelen flerspråkiga barn i förskolan. 
Spridningen är mellan 84 procent i Järva och 10 procent i Norra 
Innerstaden. Inventeringen visar även på skillnader gällande 
personalens kompetens i flerspråkiga barns språk- och 
andraspråksutveckling i förhållande till antal barn med annat 
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modersmål än svenska. Detta får betydelse för hur den flerspråkiga 
undervisningen kan planeras och genomföras. På varje pedagog 
med högskolepoäng i svenska som andraspråk går det i Järva och 
Skärholmen 16 barn som inte har svenska som ett av sina 
modersmål. Detta kan jämföras med Norra Innerstaden där det går 
knappt 6 barn som inte har svenska som ett av sina modersmål per 
personal med högskolepoäng i svenska som andraspråk 
  
Stockholms socioekonomiska skillnader ger särskilda 
förutsättningar för förskolorna oavsett regi. Det finns ett uttalat 
behov av förbättra det språkutvecklande arbetet samt av att stärka 
personalens kunskaper i svenska. 
  
Kompetent förskolepersonal, som får tillgång till 
utbildningssatsningar och ledarutveckling, är helt nödvändig för den 
pedagogiska kvaliteten. Den pedagogiska kvaliteten är samtidigt 
också beroende av barngruppernas storlek och att barn med behov 
får tillgång till särskilt stöd. 
  
För att fler barn i förskolan ska få bättre kunskaper i svenska 
behöver också barn som är inskrivna i förskolan vara närvarande i 
tillräcklig omfattning. Stor frånvaro försvårar kontinuerligt arbete 
med barnets språkutveckling. Därför är det glädjande att Stockholm 
nu äntligen har ett centralt system för närvaroregistrering på plats. 
  
Personalens utbildningsnivå och förutsättningar för uppdraget 
I oktober 2023 saknade cirka 53 av 1867 barngrupper legitimerade 
förskollärare för undervisningen. Det är allvarligt, och Stockholm 
har desutom en lägre utbildningsnivå bland förskolepersonalen än 
övriga riket. Vi måste fortsätta arbetet med att se till att varje 
barngrupp och avdelning i förskolan har åtminstone en legitimerad 
förskolelärare, inom såväl de fristående som de kommunala 
förskolorna. 
  
I stadens kommunala förskola utgörs över hälften av arbetslaget av 
personalkategorier som Skolverket benämner ha ”övrig och viss 
pedagogisk utbildning”. Det innebär en utbildningsbakgrund med 
liten eller inget pedagogiskt innehåll, men mer detaljer är för 
närvarande inte kända. Här behöver staden öka sin kunskap om 
personalens utbildningsbakgrund. 
  
Siffrorna ovan belyser vikten av att förskoleförvaltningen framöver 
arbetar än mer intensivt med att säkra kompetensförsörjningen. 
Arbetsmiljö och löner behövs ses över, karriärvägar stärkas och 
fortbildning erbjudas för att öka arbetslagens kompetens. Vi 
behöver med andra ord prioritera professionell utveckling och 
kompetent ledarskap i ett förtroendefullt arbetsklimat. 
  

Sida 22 (45)



 
 

Kungsholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2024 
 

2024-08-29 

Eftersom bristen på förskollärare är tydlig behövs det också 
utvecklas en samsyn i staden av vad det innebär att en legitimerad 
förskollärare har ansvar för undervisningen. Vi behöver också 
säkerställa att det finns fler förskolelärare, särskilt i de områden där 
de socioekonomiska behoven är som störst. För att förskolan ska 
kunna fullfölja sitt kompensatoriska uppdrag behöver resurser och 
förskollärare fördelas strategiskt utifrån socioekonomiskt behov. Vi 
noterar att antal barn per legitimerad förskollärare är högst i 
Skärholmen. Här ser vi att majoriteten behöver förstärka arbetet 
också i Söderort, så att det inte blir ett för ensidigt fokus på insatser 
på Järva. 
  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/259-2 Svar på remiss om förskolerapport 2023  
 KUNG 2024/259-1.3 Bilaga - Förskola i Stockholm 2023 
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§ 18 
Förslag till samlad strategi för kompetensförsörjning 
inom förskolan i Stockholms stad  
KUNG 2024/231 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 

Särskilt uttalande 
Charlotta Schenholm (L) lämnade följande särskilda uttalande. 
  
Det är bra att strategin lyfter Rapporten Förskola i Stockholms 
slutsatser om behovet av att kontinuerligt utveckla kompetensen 
inom språkutvecklande arbetssätt. Av 2023 års språkinventering 
framgår att det fortfarande är stora skillnader gällande andelen 
flerspråkiga barn i förskolan. Spridningen är mellan 84 procent i 
Järva och 10 procent i Norra Innerstaden. Inventeringen visar även 
på skillnader gällande personalens kompetens i flerspråkiga barns 
språk- och andraspråksutveckling i förhållande till antal barn med 
annat modersmål än svenska. Detta får betydelse för hur den 
flerspråkiga undervisningen kan planeras och genomföras. På varje 
pedagog med högskolepoäng i svenska som andraspråk går det i 
Järva och Skärholmen 16 barn som inte har svenska som ett av sina 
modersmål. Detta kan jämföras med Norra Innerstaden där det går 
knappt 6 barn som inte har svenska som ett av sina modersmål per 
personal med högskolepoäng i svenska som andraspråk. 
  
Stockholms socioekonomiska skillnader ger särskilda 
förutsättningar för förskolorna oavsett regi. Det finns ett uttalat 
behov av att förbättra det språkutvecklande arbetet samt av att 
stärka personalens kunskaper i svenska. Kompetent 
förskolepersonal, som får tillgång till utbildningssatsningar och 
ledarutveckling, är helt nödvändig för den pedagogiska kvaliteten. 
  
Strategin lyfter också den kompetensbrist som råder och förväntas 
öka de kommande åren då det har utbildats för få förskollärare och 
barnskötare. I oktober 2023 saknade cirka 53 av 1867 barngrupper 
legitimerade förskollärare för undervisningen. Det är allvarligt, och 
Stockholm har desutom en lägre utbildningsnivå bland 
förskolepersonalen än övriga riket. Vi måste fortsätta arbetet med 
att se till att varje barngrupp och avdelning i förskolan har 
åtminstone en legitimerad förskolelärare, inom såväl de fristående 
som de kommunala förskolorna. 
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Siffrorna ovan belyser vikten av att förskoleförvaltningen framöver 
arbetar än mer intensivt med att säkra kompetensförsörjningen. 
Arbetsmiljö och löner behöver ses över, karriärvägar stärkas och 
fortbildning erbjudas för att öka arbetslagens kompetens. Vi 
behöver med andra ord prioritera professionell utveckling och 
kompetent ledarskap i ett förtroendefullt arbetsklimat. 
  
 I stadens kommunala förskola utgörs över hälften av arbetslaget av 
personalkategorier som Skolverket benämner ha ”övrig och viss 
pedagogisk utbildning”. Det innebär en utbildningsbakgrund med 
liten eller inget pedagogiskt innehåll, men mer detaljer är för 
närvarande inte kända. Här behöver staden öka sin kunskap om 
personalens utbildningsbakgrund. 
  
Om det med bredare rekrytering, som strategin beskriver behovet 
av, betyder att det behövs ökad jämställdhet med fler män som 
arbetar i förskolan tycker vi i och för sig att detta är positivt, men 
det handlar i första hand om att utbildningarna behöver nå fler män. 
  
I första hand behöver verksamheten säkerställa att skollagen 
efterföljs, att andelen behöriga förskollärare är hög och att 
barnskötare med rätt kompetens finns i verksamheten och för att 
tillgå specialkompetenser behöver samverkan med socialtjänsten 
och regionen stärkas för att säkerställa att stadens medarbetare ska 
kunna bedriva undervisning utifrån skollagen. 
  
Eftersom bristen på förskollärare är tydlig behövs det också 
utvecklas en samsyn i staden av vad det innebär att en legitimerad 
förskollärare har ansvar för undervisningen. Vi behöver även 
säkerställa att det finns fler förskolelärare, särskilt i de områden där 
de socioekonomiska behoven är som störst. För att förskolan ska 
kunna fullfölja sitt kompensatoriska uppdrag behöver resurser och 
förskollärare fördelas strategiskt utifrån socioekonomiskt behov. 
  

Ersättaryttrande 
Benjamin Jiang (KD) lämnade följande ersättaryttrande. 
  
Vi kristdemokrater instämmer i mycket av det som förvaltningen 
lyfter fram som förslag till åtgärder för en stärkt 
kompetensförsörjning inom förskolan. Vi instämmer särskilt i att 
kunskaper inom svenska språket är en prioriterad fråga att arbeta 
aktivt med bland personalen. 
  
Men det som saknas gällande strategin för en förbättrad arbetsmiljö 
i förskolan är ett tydligt fokus på att minska barngrupperna per 
medarbetare. Det är för oss en jätteviktig aspekt dels ur barnens 
perspektiv för lärande, trygghet och välbefinnande men också ur ett 
arbetsmiljöperspektiv, eftersom vi vet att förskole pedagogerna får 
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en mer utvecklande och mer stabil arbetssituation med mindre 
barngrupper. 
  
Mycket av det som förvaltningen lyfter upp som viktiga aspekter till 
att fler ska vilja söka sig till ett arbete inom förskolan, exempelvis 
erbjuda utvecklingsmöjligheter och sprida en positiv bild av arbetet 
inom förskolan, hänger ihop med minskade barngrupper. Därför ser 
vi det som relevant att komplettera även kompetensförsörjnings 
strategin för förskolan med vikten av minskade barngrupper per 
medarbetare. 

  

Yttrande från personalföreträdare 
  
Peter Olsson, personalföreträdare, framförde att Kommunal har 
yrkat att barnskötare som har genomgått utbildning ska få 
löneförhöjning. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/231-3 Samlad strategi för 
kompetensförsörjning i förskolan 

 KUNG 2024/231-1.3 Bilaga - Förslag till samlad strategi för 
kompetensförsörjning inom förskolan i Stockholms stad 
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§ 19 
System  för intern klimatväxling för tjänsteresor med flyg  
KUNG 2024/212 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/212-2 Svar på remiss om system för intern 
klimatväxling för tjänsteresor med flyg 

 KUNG 2024/212-1.1 Tjänsteutlåtande - System för intern 
klimatväxling 
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§ 20 
Rese- och mötespolicy för Stockholms stad  
KUNG 2024/213 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 
  

Särskilt uttalande 
  
Anette Nordvall (C) lämnade följande särskilda uttalande från 
Centerpartiet. 
  
Centerpartiet välkomnar att stadens rese- och mötespolicy 
aktualiseras så att digitala möten ska bli förstahandsval vid möten 
på annan ort. Samtidigt får det inte bli det enda valet då det 
mänskliga mötet främjar tolerans, innovation och tillit. Då är viktigt 
att nämnder och bolagsstyrelser i sina verksamheter aktivt väljer, 
stödjer och främjar klimatsmarta transportalternativ. 
Kommunfullmäktige har fattat beslut om att samtliga nämnder och 
styrelser ska minska verksamhetens tjänsteresor med flyg. Samtidigt 
har stadens tjänsteresor med flyg fördubblats sedan 2022. 
Centerpartiet anser att flygresor fortsatt är nödvändiga för längre 
distanser, men den markanta ökningen tyder på en bristande 
efterlevnad av stadens riktlinjer och en nonchalant inställning till 
flygets negativa klimatpåverkan. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/213-2 Svar på remiss om rese- och mötespolicy 
för Stockholms stad 

 KUNG 2024/213-1.2 Bilaga - Rese- och mötespolicy 2024 
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§ 21 
Promemorian Bättre förutsättningar för att utveckla en 
kunskapsbaserad socialtjänst  
KUNG 2024/329 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/329-2 Svar på remiss om promemoria - Bättre 
förutsättningar för att utveckla en kunskapsbaserad 
socialtjänst 

 KUNG 2024/329-1.1 Remiss - Promemorian - Bättre 
förutsättningar för att utveckla en kunskapsbaserad 
socialtjänst 
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§ 22 
Motion om att råda bot på Stockholms stads strukturella 
hemlöshet  
KUNG 2024/211 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 
  

Förslag till beslut 
  
Ordförande Mårten Risdal m.fl. (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  
Charlotta Schenholm (L) föreslog att nämnden skulle besluta enligt 
ett förslag från Liberalerna. 
  

Beslutsgång 
  
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
hade beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
  
Charlotta Schenholm (L) reserverade sig mot beslutet med 
hänvisning till sitt förslag: 
  
1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut 
2. Att tillstyrka motionen i sin helhet 
3. Att därutöver anföra följande 
  
Vi gläder oss åt att förvaltningen är positiv till motionens förslag 
om en plan för hur man kan motverka och hjälpa människor som 
drabbas av strukturell hemlöshet. Vi föreslår att nämnden tillstyrker 
motionen i sin helhet. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/211-5 Svar på motion om strukturell hemlöshet 
 KUNG 2024/211-2.1 Motion om att råda bot på Stockholm 

stads strukturella hemlöshet 
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§ 23 
Motion om att rädda almarna  
KUNG 2024/197 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 
  
  

Förslag till beslut 
  
Ordförande Mårten Risdal m.fl. (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  
Liliane Åkerlund (SD) föreslog att nämnden skulle besluta att 
tillstyrka motionen i sin helhet. 
  

Beslutsgång 
  
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
hade beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
  
Liliane Åkerlund (SD) reserverade sig mot beslutet med hänvisning 
till sitt förslag att nämnden skulle tillstyrka motionen i sin helhet. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/197-2 Remissvar på motion om att rädda 
almarna 

 KUNG 2024/197-1.1 Motion om rädda almarna - ersätt sjuka 
träd med nya 
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§ 24 
Motion om matmarknad i Stockholm  
KUNG 2024/196 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/196-2 Svar på motion om matmarknad i 
Stockholm 

 KUNG 2024/196-1.1 Motion om Matmarknad Stockholm - 
Mat är kultur 
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§ 25 
Motion om yrkesutbildning för ukrainska medborgare  
KUNG 2024/143 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 
  

Förslag till beslut 
  
Ordförande Mårten Risdal m.fl. (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  
Charlotta Schenholm (L), Henrik Sjölander m.fl. (M) och Anette 
Nordvall (C) föreslog att nämnden skulle besluta enligt ett 
gemensamt förslag från Liberalerna, Moderaterna och Centerpartiet. 
Benjamin Jiang (KD) instämde i förslaget i form av ersättaryttrande. 
  

Beslutsgång 
  
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
hade beslutat enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
  
Charlotta Schenholm (L), Henrik Sjölander m.fl. (M) och Anette 
Nordvall (C) reserverade sig mot beslutet med hänvisning till sitt 
gemensamma förslag. Benjamin Jiang (KD) instämde i 
reservationen i form av ersättaryttrande. 
  

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut 
2. Att tillstyrka motionen i sin helhet 
3. Att därutöver anföra följande 

  
Av förvaltningens svar framgår att man anser att staden bör invänta 
ukrainares möjlighet till folkbokföring, som kan bli möjligt från och 
med den 1 november 2024, innan ukrainare ges möjlighet att söka 
till yrkesutbildningar. 
  
Miljontals ukrainare lever på flykt i Europa och i Sverige finns det 
ca 55 000 ukrainska flyktingar. 
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Det är naturligtvis ytterst angeläget att ukrainska flyktingar får 
utveckla och förbättra sin kompetens. Detta är mycket angeläget 
dels ur individsynpunkt, för att de ska kunna komma in på 
arbetsmarknaden, försörja sig själva och sina familjer och kunna 
leva som självständiga och produktiva individer. Men det är också 
viktigt ur samhällssynpunkt, samhället har ett stort intresse av att de 
ukrainska flyktingarna klarar sig själva och kan bidra till det 
samhälle de lever i. 
  
Mot den bakgrunden anser vi att det är både angeläget och möjligt 
att starta ett pilotprojekt med yrkesutbildning för ukrainare så fort 
som möjligt, i stället för att invänta den 1 november, som 
förvaltningen föreslår. 
   
  
  
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/143-1.1 Motion om yrkesutbildning för 
ukrainska medborgare 

 KUNG 2024/143-3 Svar på motion om yrkesutbildning för 
ukrainska medborgare 
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Kungsholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2024 
 

2024-08-29 

§ 26 
Remiss om serveringstillstånd  
KUNG 2024/288 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/288-4 Svar på remiss om serveringstillstånd 
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2024-08-29 

§ 27 
Remiss serveringstillstånd  
KUNG 2024/346 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/346-2 Svar på remiss om serveringstillstånd 
Stella 
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2024-08-29 

§ 28 
Remiss om serveringstillstånd  
KUNG 2024/241 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/241-3 Svar på remiss om serveringstillstånd 
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2024-08-29 

§ 29 
Remiss om serveringstillstånd  
KUNG 2024/275 
 

Beslut  
  
Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 
remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

 KUNG 2024/275-2 Svar på remiss om serveringstillstånd 
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2024-08-29 

§ 30 
Anmälan av delegationsbeslut  
  
Beslut 2024-06-17 av avdelningschef om förordnande som 
enhetschef, KUNG 2024/206-12. 
 
  
Beslut 2024-06-17 av enhetschef om förordnande som biträdande 
enhetschef, KUNG 2024/20. 
 
  
Beslut 2024-06-24 av stadsdelsdirektör om samråd om ny 
tunnelbana till Älvsjö, KUNG 2024/258. 
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2024-08-29 

§ 31 
Anmälan av balanslista  
  
Anmälan av balanslista för augusti 2024. 
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2024-08-29 

§ 32 
Anmälan av protokoll från pensionärsrådet  
  
Anmälan av protokoll från pensionärsrådets sammanträde 2024-08-
26. 
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Protokoll nr 7/2024 
 

2024-08-29 

§ 33 
Anmälan av protokoll från förvaltningsgruppen  
  
Anmälan av protokoll från förvaltningsgruppens sammanträde 
2024-08-22. 
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Kungsholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2024 
 

2024-08-29 

§ 34 
Stadsdelsnämndens frågor och skrivelser  
  
Skrivelse från Anette Nordvall (C) om patientsäkerhetsberättelser, 
dnr KUNG 2024/388. Stadsdelsnämnden beslutade att överlämna 
skrivelsen till förvaltningen för beredning.  
  
Skrivelse från Liliane Åkerlund (SD) om utegym på Lilla Essingen, 
dnr KUNG 2024/386. Stadsdelsnämnden beslutade att överlämna 
skrivelsen till förvaltningen för beredning.  
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Kungsholmens stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2024 
 

2024-08-29 

§ 35 
Information från stadsdelsförvaltningen  
  
Biträdande avdelningschef Tero Tegel informerade om 
konsekvenser av att buss 54 har fått ändrad sträckning. 
 
  
Avdelningschef Anna Hamlin informerade om fritidsgården 
Kuggen. 
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